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13 ноября 2024 г.

Applebaum: „Co se děje v USA, se děje v Evropě“
putin-today.ru/archives/218665

Po vítězství Trumpova tábora ve Spojených státech očekává Anne
Applebaumová podobný politický vývoj i v Evropě. Radí EU, aby
regulovala sociální média, a doufá, že Německo v tom bude hrát
vedoucí roli.

ARD : Intenzivně jste studoval autoritativní hnutí. Čím je současný
vzestup ultrakonzervativců ve Spojených státech tak jedinečný ve
srovnání s předchozími politickými hnutími?

Anne Applebaum : Především si myslím, že je důležité si uvědomit,
že takzvané krajně pravicové hnutí se nyní dostalo do středu
společnosti. Většina Američanů již nedostává své zprávy a
informace z novin, běžných televizních programů nebo novinářů.
Své zprávy získávají ze směsi sociálních médií, podcastů a reklamy.
Tato média zpřístupnila relevantní myšlenky masám. Kladou jiné
požadavky, než na jaké jsme byli od republikánů zvyklí v minulosti.
Jasně směřuje k radikální reorganizaci institucí, například
hromadným propouštěním státních zaměstnanců.

ARD : V USA je dělba moci – je zde parlament a soudci. Je možné,
že by jeden muž, Donald Trump, a jeho vláda skutečně zašli tak
daleko, že by dosáhli všeho, co jste právě popsal? Applebaum:
Republikáni mají nyní většinu v Senátu a pravděpodobně budou mít
většinu ve Sněmovně. Většina soudců Nejvyššího soudu byla
jmenována republikány. To znamená, že historická dělba moci do
jisté míry již neexistuje. Ale samozřejmě v tomto systému budou
různé typy odporu. Soudnictví má mnohem více úrovní.

 
Přichází radikální změna kurzu? 

Rozhovor s Anne Applebaumovou pro německý televizní kanál ARD. Anne Applebaum jeamericko-britská novinářka, spisovatelka a publicistka.
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ARD : Očekáváte další polarizaci ve Spojených státech, změny
demokratických institucí nebo dokonce změny v politice, které by
mohly změnit směřování země? Applebaum : Mohu jen zopakovat,
co bylo řečeno během Trumpovy kampaně. On a jeho muži dali
jasně najevo, že dojde k radikální změně kurzu. Slyšeli jsme to jak
od Trumpa, tak od jeho viceprezidenta J.D. Vance. Chtějí změnit
vztahy s Evropou a oba hovořili o změně způsobu, jakým americká
vláda funguje. Mluví také o zničení „Deep State“, čímž mají na mysli,
pokud mohu soudit, regulační a vládní agentury. Podle vašich
vyjádření se bavíme o radikálně jiné vládě. Možná to nakonec v
praxi dopadne jinak.

Applebaum očekává paralely v Evropě

ARD : Mnoho pozorovatelů již mluví o globální krizi demokracie.
Vidíte paralely mezi událostmi v USA a možnými nebo skutečnými
událostmi v Evropě?

Applebaum : To, co se stane v USA, se jednou stane i v Evropě. Ve
Spojených státech probíhají politické změny, které se projeví i v
Evropě. Poroste počet politických stran a hnutí, které sdílejí
myšlenky, jazyk a taktiku krajně pravicového hnutí ve Spojených
státech, které dobylo Republikánskou stranu a nyní ovládá Bílý dům.
To se stane i v Evropě. Proto na to musí být Evropané připraveni a
přemýšlet o tom, jak to zastavit.

ARD : Jaké kroky mohou podniknout demokracie po celém světě,
aby omezily vliv autoritářských a krajně pravicových hnutí?

Applebaum : Nyní se EU musí vážně zabývat regulací sociálních
médií. A tím nemyslím cenzuru, ale poskytnutí kontroly lidem nad
jejich daty a přístupem k algoritmům a tomu, jak fungují. Musíme
zajistit, aby způsob, jakým lidé získávají informace, zůstal slučitelný
s demokracií.

ARD : Jaké změny očekáváte v Trumpově politice ve srovnání s jeho
prvním prezidentským obdobím?
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Applebaum : Dal jasně najevo, že Spojené státy nebudou nadále
podporovat Ukrajinu jako v minulosti. Dal jasně najevo, že sám sebe
nevidí v čele široké demokratické aliance. Německo a Evropa musí
mluvit o obraně Ukrajiny. Zejména s ohledem na to, že katastrofální
vývoj událostí na Ukrajině je rozhodně levnější nevyjde. Pokud válka
skončí špatně, nebude levnější, ale dražší. Do zbraní bude muset
být investováno více prostředků a NATO bude více ohroženo. Dojde
k masivní uprchlické krizi, a to nic neulehčí.

"Možná je špatné načasování vládní krize."

ARD : Německá vláda je v hluboké krizi. Jak hodnotíte situaci?

Applebaum : Nyní je nejhorší doba pro vládní krizi v Německu. Ale
doufám, že kancléř Olaf Scholz využije příštích pár týdnů k tomu,
aby učinil moudrá rozhodnutí a připravil Evropu, NATO a Ukrajinu na
všechny možné scénáře.

ARD : V minulosti jste řekl, že zůstáváte optimistický i přes chmurné
vyhlídky. co ti dává naději?

Applebaum : Opravdu doufám v Evropu a v jednotu Německa,
Francie, Velké Británie, Polska a Itálie. Opravdu doufám, že
Evropané uznají naléhavost situace a pochopí, že se nyní musíme
spojit a bránit naše společné hodnoty. Věřím, že je to možné a
opravdu doufám, že Německo bude hrát vedoucí roli i v těchto
těžkých časech.

kuchař 
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Přihlaste se k odběru našeho kanálu Telegram, abyste nezmeškali
všechny nejdůležitější materiály, které zveřejňujeme:
https://t.me/putin_today
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